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سرویس سیاسی -  رییس ستاد اربعین با بیان اینکه کشور عراق فقط مجوز 
برای ۳۰ هزار زائر آن هم از مسیر هوایی را صادر کرده است، گفت: عبور از مرزهای 

زمینی ممنوع است و دولت عراق برای متخلفان مجازات هایی اعمال می کند.
حســین ذوالفقاری پس از نشست ســتاد اربعین در جمع خبرنگاران گفت: 
نحوه اعزام زائر به مراســم اربعین چند ماه قبل با توجه به روند بیماری در دستور 
کار مسئولان مربوطه در کشور ما و  عراق قرار گرفت و با توجه به وضعیتی که بود 

وزارت بهداشت دو  کشور اقدام کردند.
وی ادامه داد:  این موضوع در کمیته امنیتی اجتماعی و ســتاد ملی اربعین با 
حضور مسئولان وزارت بهداشت مورد بررسی قرار گرفت و این پیشنهاد مطرح 
شد که افرادی که واکسن دریافت کردند و فاقد بیماری زمینه ای هستند در مراسم 
اربعین در صورت موافقت کشور عراق شرکت کنند. در ادامه این موضوع در ستاد 
ملی مدیریت مبارزه با کرونا مطرح شد که در صورت موافقت دولت عراق، مردم در 
مراسم اربعین امسال شرکت کنند.معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور خاطرنشان 
کرد: در این زمینه دستورالعمل کاملی برای رعایت پروتکل های بهداشتی تهیه شد 
و مواردی را در کشور عراق باید مورد توجه قرار بگیرد هم در قالب دستورالعملی 
مشخص شد.ذوالفقاری ادامه داد: وزارت بهداشت و وزارت کشور عراق با حضور 
مســئولان ســفارت ما در این کشور جلسه تشکیل دادند و با حضور ۳۰ هزار زائر 

ایرانی موافقت کردند و قرار شد این موضوع نهایی شود.
 وی اظهار کرد: روز گذشــته بر اســاس اعلام سفارت ایران در عراق، دولت 
عراق موافقت کرد حداکثر ۳۰ هزار ایرانی می توانند در مراســم اربعین شــرکت 
کنند. زائران باید ۷۲ ســاعت قبل از ســفر تســت منفی پی سی آر داشته باشند و 
این ســفر هرگز از مرز زمینی انجام نخواهد شد.معاون وزارت کشور افزود: با در 
نظر گرفتن اولویت های ســلامت مقرر شد یک هزار نفر در قالب موکب داران که 
همه ســاله در عراق فعالیت می کردند و همچنین کمیته هایی که وظایفی در عراق 
دارند، ســاماندهی شوند.ساماندهی ۳۰ هزار نفر قابل توزیع در کل کشور نبود و 
می توانست تبعیض هایی را به همراه داشته باشد.ذوالفقاری تصریح کرد: تصمیم 
دیگر این بود افرادی که به عراق اعزام می شــوند فاقد بیماری زمینه ای باشــند و 
اولویت با کسانی باشد که واکسن را دریافت کرده باشند و آزمایش پی سی آر آنان 
منفی باشــد. برای برگشــت هم قرار شد از همه این افراد تست پی سی آر رایگان 
گرفته شــود تا مشکلی نداشته باشند.به گفته معاون وزیر کشور اگر افرادی حین 

برگشت مریضی داشته باشند،  قرنطینه می شوند.
ذوالفقاری درباره بســته شدن ســامانه سماح برای نام نویسی زایران اربعین 
گفت: ثبت نام اولیه مبنای قولی بود که در عراق برای حضور ایرانی ها داده شــده 
بود. به همین منظور و برای از دست نرفتن فرصت، ثبت نام مشروط انجام شد تا 

در صورت موافقت عراق این آمادگی را داشته باشیم.
رییس ستاد مرکزی اربعین با بیان اینکه ویزای زائران مجانی است، گفت:  قرار 
شــد کمیته ها براساس برنامه ریزی انجام شده لیست ها را در اختیار ستاد مرکزی 
اربعین قرار دهند. ســفارت عراق هم برای صدور ویزا هماهنگی کند که تاکنون 
هنوز دســتورالعملی برای سفارت ایران در عراق صادر نشده است و باید در این 
زمینه رایزنی کنیم.وی ادامه داد: کمیته اسکان و تغذیه ستاد اربعین که کار اسکان 
و تغذیه را  انجام می دهد و سال های گذشته اعزام می شدند، کاملا شناسایی شده 
هستند و برای همان موکب داران قبل، سهمیه گذاشته شد تا این افراد که امکانات 

و مکان هایی در داخل عراق دارند بتوانند زائران را حمایت کنند.
ذوالفقاری در پاســخ به این پرسش که آیا عراق نوع خاص واکسن تزریقی 
کرونا را معتبر می داند یا نه، گفت: برای عراق اصلا بحث واکسن مطرح نیست و 
فقط زایر ۷۲ ســاعت قبل از ورود به این کشــور باید تست پی سی آر منفی داشته 
باشــد. اما وزارت بهداشت ایران اولویت را بر داشتن واکسن می داند.رییس ستاد 
مرکزی اربعین اضافه کرد: ســازمان هواپیمایی هم در نشســت امروز برای اعزام 
زایران اعلام آمادگی و عنوان کرد که قیمت های پرواز همان هزینه است و شاهد 
افزایش قیمت در پروازها نخواهیم بود. به گفته وی اعزام زائران به عتبات از طریق 

۶ فرودگاه در سراسر کشور خواهد بود.
معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور با تاکید بر اینکه مرزهای زمینی کاملا بسته 
است، گفت: هیچ کس به سمت مرزهای زمینی حرکت نکند چون هیچ خدماتی 
به عنوان موکب داران در مرزهای کشور امسال انجام نخواهد شد. دولت عراق به 
هیچ وجه با تردد زمینی موافقت نکرده اســت اگر ورود خلاف مقررات از طریق 
مرزها انجام شود مشکلاتی برای دوستان به همراه خواهد داشت. چنانچه در داخل 
کشور عراق تحویل مقامات این کشور شوند مجازات های خاصی خواهد داشت.

ســید نظام الدین موســوی در نشستی خبری 
درباره جلسه غیر علنی مجلس که با حضور فرمانده 
نیروی قدس سپاه پاسداران انقلاب اسلامی برگزار 
شــد،گفت: با توجه به تحولات افغانستان و خروج  
غیرمسئولانه آمریکایی ها از این کشور،و با توجه به 
تاثیر این تحولات بر روابط ایران و افغانستان، جلسه 
غیر علنی با حضور ســردار اسماعیل قاآنی برگزار 

و موضوعاتی مختلف در این نشست مطرح شد.
وی گفت: در این جلســه سردار قاآنی مطالب 
دقیق، مستند و قوی در مورد افغانستان بیان کردند و 
تعدادی از نمایندگان هم دیدگاه های خود را مطرح 

کردند.
 سخنگوی هیات رییسه مجلس شورای اسلامی 
اضافه کرد: آنچه در فحوای ســخنان فرمانده سپاه 
قدس مطرح شد این بود که در درجه اول همان طور 
که رهبر انقلاب فرمودند ایران تحولات افغانســتان 
را به طور دقیق رصد می کند و موضوع افغانستان از 

جوانب مختلف برای ما مهم است.
نماینــده مردم تهران با بیان اینکه دیدگاه مردم 
افغانســتان برای فردای کشورشان برای جمهوری 
اسلامی مهم است، گفت: براساس گزارش هایی که 
از سایر دستگاه های مرتبط با سیاست خارجی ارائه 
شده، مشخص اســت که جمهوری اسلامی ایران 

کاملا بر مسائل افغانستان اشراف کامل دارد.
وی خاطرنشان کرد: با توجه به روابطی که میان 
دو کشــور وجود دارد توجــه لازم به این تحولات 
را داریم و اینگونه نیســت که دستگاه های سیاست 
خارجی، امنیتی و دفاعی ما نسبت به تحولات کنونی 

غافلگیر شده باشد.
سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 

با بیان اینکه تحولات و مسائل امروز افغانستان سابقه 
بیش از ۲۰ ســاله دارد، گفت: زمانی این کشــور به 
واســطه اشغال آمریکایی ها به سمت و سویی پیش 
رفت و آنچه امروز شــاهد هستیم موضوعی است 
که از پنج یا شــش ســال پیش آغاز شده است و در 
این مدت این حوزه، در کش و قوس های سیاسی و 

نظامی بوده و اکنون به این نقطه رسیده است.

سرویس سیاسی -  داریوش قنبری گفت: آقای 
رئیسی برخلاف دولت های قبل که هر کدام یک طبقه 
را مورد خطاب خود قرار می دادند، باید همه طبقات را 

مدنظر داشته باشد. 
یکــی از پدیده های منفی اجتماعی که متعاقب 
وضعیت اقصــادی به وجود آمد، گســترش طبقه 
فرودستان و فقیرشدن بخش عظیمی از طبقه متوسط 
بود. این شــرایط باعث شد که تقسیم بندی طبقاتی 
مانند سابق نباشد. حالا باید دید که دولت رئیسی برای 
احیای اعتماد عمومی به دولت بر چه طبقه ای تمرکز 
خواهــد کرد؟ و چه برای ایــن منظور چه ابزارهایی 
در اختیــار دارد؟داریوش قنبــری، فعال و تحلیلگر 
سیاســی درباره این موضوع گفت: »همه قبول داریم 
که امروز دولت با کاهش اعتماد عمومی مواجه است 
و همان طور که از عنوان این موضوع برمی آید اعتماد 
عموم مردم کاهش یافته و مسئله مربوط به یک طبقه 
خاص نمی شــود. در این مســیر عوامل متعددی از 
جمله تحریم ها، فشارهای اقتصادی و... مؤثر بودند؛ 
به نحوی که امروز بخش عظیمی از طبقه متوســط به 
طبقه فقیر تبدیل شده  است و حالا با طبقه فرودستی 

بسیار وسیع تر از گذشته روبه رو هستیم. با این اوصاف 
دولت آقای رئیسی نباید یک جانبه نگاه کند و مثلا فقط 

تمرکزش بر طبقه فرودست باشد«.
او در پاســخ به این پرسش که دولت رئیسی با 
چه ابزارهایی می تواند رضایت همه طبقات را تأمین 
کند، بیان کرد: »حتما حل مشکلات اقتصادی می تواند 
رضایــت عمومی را به همراه داشــته باشــد. امروز 
معیشــت مردم در خطر است و رفع این خطر میسر 
نیســت مگر با بهبود اوضاع کلی اقتصادی. مشخصا 
حمایت از طبقه فرودست با افزایش ارزش پول ملی 
میسر می شود اما این مسیر راحتی نیست زیرا زمانی 
پول ملی به جایگاه اصلی خود بازمی گردد که کشور 
درآمد داشته باشد و ارز وارد کشور شود که هنوز چنین 

شرایطی میسر نیست«.
این فعال سیاسی ادامه داد: »اکنون کسری بودجه 
شدیدی در کشور وجود دارد و تا زمانی که این کسری 
بودجه جبران نشود، تورم هم کنترل نمی شود و کسری 
بودجه هم درآمد ملی می خواهد. حالا شــاید برخی 
بگویند می شــود با چاپ اسکناس برای کوتاه مدت 
وضعیت مردم را بهتر کرد اما این راه هم تورم شدیدی 

بــه وجود می آورد که باز هم بــارش بر دوش مردم 
خواهد افتاد«.قنبری در پایان گفت: »واقعیت این است 
که در شرایط کنونی همه مردم ایران متضرر شده اند و 
حالا دیگر طبقه ای نمانده است که ضرر نکرده باشد. 
پس آقای رئیسی برخلاف دولت های قبل که هر کدام 
یک طبقه را مورد خطاب خود قرار می دادند، باید همه 

طبقات را مدنظر داشته باشد«.

جمهوری اسلامی اشراف کامل به تحولات 
افغانستان دارد

  سرویس سیاسی -  سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه جمهوری اسلامی اشراف کامل به تحولات 
افغانســتان دارد، گفت: موضوع افغانســتان از جوانب مختلف برای ایران قابل اهمیت اســت و به لحاظ پیوندی دو ملت ایران و 

افغانستان، نمی توانیم نسبت به این تحولات بی تفاوت باشیم.

اخبار ویژه ... سخنگوی هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی:

عبور از مرزهای زمینی به عراق 
ممنوع است

ذوالفقاری رییس ستاد اربعین:

 پرده شرعی در دانشگاه ها 

روزنامه هشت صبح چاپ کابل نوشت: سرانجام پس از هفته ها سردرگمی، 
دانشگاه های خصوصی روز دوشنبه، پانزدهم سنبله، به فعالیت آغاز کردند. فعالیت 
این دانشگاه ها اما تحت شرایط تازه وزارت تحصیلات عالی امکان پذیر شده است. 
دانشگاه هایی که به فعالیت آغاز کرده اند، مکلف شده اند صنف های دانشجویان 
دختر و پسر را جدا کنند یا هم در صنف هایی که دانشجویان دختر حضور دارند، 
پرده شــرعی بکشــند. تصاویری که از برخی دانشگاه ها به نشر رسیده، بیانگر 
تطبیق این طرح است. این کار اما در شبکه های اجتماعی با واکنش هایی همراه 
شــده است. شماری از شهروندان و دانشجویان، جدایی صنف های دانشگاه ها 
را غیرقابل قبول دانســته و گفته اند که این دستورالعمل ها دسترسی دانشجویان 
دختر به آموزش را محدود می کند. شماری از استادان دانشگاه نیز از جداسازی 
صنف های دختر و پسر انتقاد کرده  و گفته اند که در شرایط کنونی و با امکاناتی 

که دانشگاه ها در اختیار دارند، این امر زیاد قابل تطبیق نیست. 

نرخ »سبد معیشت« 
به گفته فرامرز توفیقی، رئیس کمیته دستمزد کانون عالی شوراها، خروج 
از نرخ گــذاری دولتی و دســتوری و ورود به نرخ گذاری بــازار آزاد که از تمام 
تریبون های رسمی )مجلس، دولت و اتاق بازرگانی( فریاد می شود، ضربه زدن 
بیشتر به قدرت خرید کارگران است و در این شرایط، متاسفانه باز هم از ضرورت 
اصلاح قوانین مزدی، ورود به مزد منطقه ای و صنفی و برداشتن الزام به پرداخت 
حداقل مزد به بهانه واهیِ گره گشــایی از کارفرمایان و رفع مشــکلات اقتصاد 
صحبت می شود و این یعنی به مخاطره افتادن هرچه بیشتر دستمزد بسیار ناچیز 
کارگران. در مجموع، »بحران معیشت« در حال گسترش و تعمیقِ هرچه بیشتر 
است. در شرایطی که امکان مهار تورم به هیچ وجه وجود ندارد و تمام داده های 
رســمی نیز این ادعا را ثابت می کنند، نرخ سبد معیشت حداقلی به حدود یازده 
میلیون تومان رســیده و کارگران نزدیــک ۱۹ روز از هرماه را بدون مواجب و 
خرجی زندگی می کنند. باید پرسید برنامه دولت سیزدهم برای حل این بحرانِ 
هردم فزاینده به راستی چیست؛ چه نقشه راهی برای دوام آوردن کارگران در این 

اقتصادِ شدیداً متورم دارند؟!
همسر رئیس جمهور

جمیله علم الهدی استاد دانشگاه شهیدبهشتی در دومین نشست از سلسله 
نشست های تخصصی فصل تحول با عنوان »گفتمان دولت سیزدهم؛ عدالت و 
عقلانیت« که در سالن کنفرانس کتابخانه مرکزی دانشگاه علامه طباطبائی برگزار 
شــد، درباره ریشــه رخ دادن بی عدالتی گفت: شاید ریشه ای ترین بی عدالتی، 
وقتی اتفاق می افتد که خود عقلانیت مورد اصالت از تعادل خارج می شود. وی 
افزود: چالش اصلی در دولت سیزدهم در رویکرد عدالت خواهانه این دولت و 
رویکرد فساد گریزی آن است، همراه با ماموریت هایی که برای تامین معیشت 

مردم دارد. این رویکرد خودش چالش برانگیز است. 

تکلیف را مشخص کرد
حمیدرضا ترقی، عضو حزب موتلفه در پاسخ به این که سخنان سید ابراهیم 
رئیسی در تلویزیون در رابطه با واکسن، مسائل سیاست داخلی، سیاست خارجی و 
اقتصادی را چگونه ارزیابی می کنید، گفت: آقای رییسی در سخنانشان اولا برخلاف 
روسای جمهور قبلی که تا فرصت صحبت برایشان پیش می آمد تمام مشکلات 
را تقصیر دولت قبلی می انداختند و سعی می کردند با سیاه نمایی، مشکلات را به 
گردن دولت های قبلی بیندازند، با ظرافت از کنار این مساله گذشتند و بدون اینکه 
گله ای از وضعیت و عملکرد گذشته داشته باشند، تاکید کردند که آمار و ارقام برای 
مردم مشخص است که دولت فعلی چه چیزی را تحویل گرفته است. وی  با اشاره 
به ســخنان رییسی در مورد گفت و گو و مذاکره تصریح کرد: یکی از نکات مهم 
سخنان آقای رییسی مربوط به تعیین تکلیف مذاکره و ارتباط با آمریکا و ... بود که 
ایشان با صراحت تکلیف را براساس همان رهنمودی که مقام معظم رهبری دادند، 
مشخص و تاکید کردند که در مورد مذاکره، اگر قرار باشد با اهدافی که آمریکایی ها 

دارند دنبال می کنند، دنبال شود برای مردم هیچ نفعی ندارد. 
گفت و گوي تلفني عبدالله 

عبدالله عبدالله در گفت و گوي تلفني با امیرعبداللهیان، خواســتار ارسال 
کمک هاي انســان دوستانه ایران به افغانستان شد و انتصاب وزیر امور خارجه 
کشــورمان را تبریک  گفت.عبدالله همچنین از مواضع جمهوري اسلامي ایران 
در دفاع از مردم افغانستان تشکر و تقدیر کرد. در این گفتگوي تلفني دو طرف 
ضرورت مبارزه با پدیده شــوم تروریســم و همچنین تشکیل دولت فراگیر با 
مشارکت همه اقوام و طرف ها را مورد گفتگو و تبادل نظر قرار دادند.دو طرف 
همچنین تاکید کردند که این  مردم افغانستان هستند که نهایتا باید در خصوص 

آینده کشورشان تصمیم بگیرند.
شفاف بگويد 

یک فعال سیاسي اصلاح طلب گفت: آقاي آملي لاریجاني اگر به تکلیف خودش 
عمل کرده است، باید شفاف بگوید دلایل استعفایش چیست تا متهم به جانبداري 
از حقوق خانواده نشود.جواد امام درباره استعفای آیت الله صادق آملي لاریجاني از 
عضویت در شــوراي نگهبان و این که تصور عموم از این اتفاقات این اســت که در 
رده هاي بالاي قدرت، رقابت و دعواي اساسي وجود دارد که این گونه نمود بیروني 
پیدا کرده است، گفت: معتقدم اقدام آقاي آملي لاریجاني، دور از انتظاري نبود، چون 
بعد از روي کار آمدن آقاي رئیسي در قوه قضائیه اختلافات بروز کرد. این فعال سیاسي 
اصلاح طلب خاطرنشان کرد: آقاي آملي لاریجاني مادامي که خودشان در رأس قوه 
قضائیه بودند و در شوراي نگهبان حضور داشتند، در بعضي موارد تصمیم گیر بودند؛ 
همین طرز برخوردها و حدف ها آن زمان هم وجود داشت و ما شاهد رفتارهایي در 
دوران ریاست ایشان در قوه قضائیه بودیم حال چه برخوردهایي که ایشان مستقیم با 
آقاي هاشمي داشتند، چه بحث هایي که در ارتباط با حوادث بعد از سال ۸۸ و خانواده 
زندانیان رقم خورد و از این دست مسائل را شاهد بودیم و ایشان هیچ پاسخگویي هم 
نداشتند و نهایتاً بعد از این که ایشان در مجمع تشخیص مصلحت نظام و شوراي نگهبان 
قرار گرفتند، باید مي دانست این آسیاب به نوبت است . وی با حذف علي لاریجاني و 

احجاف هایي که در حق وي شد، دست به استعفا زد. 
طائب و خطیب

رئیس سازمان اطلاعات سپاه و تعدادي از معاونین ایشان با وزیر اطلاعات  
و رئیس شــوراي هماهنگي اطلاعات در وزارت اطلاعات دیدار و گفت وگو 
کردند.طائب رئیس سازمان اطلاعات سپاه و همراهان وي در این دیدار، با تبریک 
انتصاب حجت الاسلام خطیب به عنوان وزیر اطلاعات و تشکر از همکاري هاي 
وزارت اطلاعات، بر لزوم توسعه و تعمیق همکاري ها و هم افزایي هاي اطلاعاتي 
تاکید و اظهار امیدواري نمود این همکاري ها در دوره ي جدید توسعه یابد.حجت 
الاسلام خطیب وزیر اطلاعات و رئیس شوراي هماهنگي اطلاعات ضمن تشکر 
از اقدامات سازمان اطلاعات سپاه پاسداران اعلام نمود؛ سازمان اطلاعات سپاه و 
وزارت اطلاعات دو نهاد برخواسته از انقلاب اسلامي هستند و قطعاً با همکاري 
و هماهنگي و هم افزایي و وحدت رویه در راستاي افزایش اقتدار و امنیت ملي 

تحت فرماندهي فرمانده معظّم کل قوا تلاش خواهند کرد.
مضحک تر هم داريم؟

تحلیلگر مسائل سیاسي کشور نوشت: آخر از این مضحک تر مي شود که 
اســتادي را براي بحث و گفتگو به شــبکۀ چهار سیما و یا مناظره با افراد مدعيِ 
اصولگرایي دعوت و بعد به دلیل اظهاراتش در این برنامه ها او را از دانشگاه اخراج 
کنند؟احمد زیدآبادي در کانال تلگرامي اش نوشــت: دکتر بیژن عبدالکریمي 
از معدود اســتادان مستقلي است که از سیاست منطقه اي و موشکي جمهوري 
اسلامي دفاع مي کند. به همین دلیل هم بعضاً مورد طعن و نقد مخالفان نظام است.
حالا گویا او را به دلیل پاره اي نقطه نظراتش که در سیماي جمهوري اسلامي و یا 
در مناظره با چهره هاي اصولگرا مطرح شده است، از دانشگاه آزاد اخراج کرده اند.
آخر از این مضحک تر مي شود که استادي را براي بحث و گفتگو به شبکۀ چهار 
سیما و یا مناظره با افراد مدعيِ اصولگرایي دعوت کنند و بعد به دلیل اظهاراتش 
در این برنامه ها او را از دانشگاه اخراج کنند؟ابن داستانِ مضحک براي خود من 

هم به گونه اي متفاوت رخ داده است. 

منصور حقیقت پور فعال سیاسی اصولگرا؛

منتظریم دولت رئیسی به بلوغ رفتاری برسد 
سرویس سیاسی -   فعال سیاسی اصولگرا گفت: منتظر می مانیم تا دولت بلوغ 
رفتاری و اجرایی را پیدا کند تا ببنیم دولت در عین دوندگی و حضور در بین مردم، آیا 
عاقلانه نیز رفتار می کند؟ تصمیمات صحیح، منطقی و درست می گیرد؟ یک دونده 
عاقل بهتر از یک نشسته عاقل خواهد بود. آن تصمیمی خوب است که ۱۰ تا دانشگاه 

پای آن را امضا کنند، نه تصمیم فی البداهه و شتابزده. 
دولت سید ابراهیم رئیسی در حالی مستقر شد که با بحران های بزرگی باید دست 

و پنجه نرم کند، مهمترین آنها بحران سرمایه اجتماعی است.
منصور حقیقت پور درباره راهکار دولت ســیدابراهیم رئیسی برای حل بحران 
سرمایه اجتماعی گفت: بالاخره دولت با ترمیم سرمایه اجتماعی دوباره باید امید و باور 
مردم به قدرت اجرایی را احیا کند. همه اقشار جامعه مردم ایران هستند اما طیف زحمت 
کش طبقه محروم و آسیب پذیر همیشه برای دفاع از انقلاب و نظام در صحنه بودند و 

آقای رئیسی در درجه اول باید بتواند این طبقه را دوباره امیدوار کند.
وی افزود: گرچه مخاطب اصلی ما محرومان و طبقات زحمت کش هستند اما در 
مراحل بعدی سایر اقشار مردم باید به باور و امید درباره توان اجرایی دولت برسند چون 
آنها نیز دارای ظرفیت های بزرگ اقتصادی و علمی هستند که اگر وارد صحنه شوند 
قطعا کمک های بزرگی به حل مشکلات کشور می کند.این فعال سیاسی درباره اینکه 
حرف دولت سیدابراهیم رئیسی برای کدام طبقه اجتماعی باور پذیرتر است؟ یادآور 
شد: حتما طبقه محرومان چنین ویژگی دارد چون این قشر طیف بزرگتر جامعه هستند 
و بایــد زودتر مورد ملاطفت های اجرایی و عملیاتی قرار بگیرند که این باور در آنها 

شکل بگیرد اگر دولت حرفی می زند از روی دلسوزی، صداقت و کارشناسی است.
وی درباره نوع نگاه مردم به نسبت میان دولت سیدابراهیم رئیسی و نظام اظهار 
کرد: دولت رکن رکین حاکمیت و نظام است چون ۸۰ درصد امور اجرایی کشور را در 
اختیار دارد. حتما اگر در اینجا بد عمل شود تأثیر خودش را بر کل نظام خواهد گذاشت. 

به عبارت دیگر مردم عملکرد دولت را به حساب نظام می گذارند.

حمایت از فرودستان با افزایش ارزش پول ملی میسر می شود 
داریوش قنبری فعال و تحلیلگر سیاسی؛

ســرویس سیاســی -  یک فعال سیاسی گفت: 
روحانی حذف شدنی نیست؛ چرا که این آدم سابقه ۴۰ 
سال خدمت در نظام را دارد، او در مجلس شورای اسلامی 
و مجمع تشــخیص مصلحت نظام بوده است، ۸ سال 
مدیریت کشور را در دست داشته برای همین هم معتقدم 

وی حیات سیاسی اش را در مجمع ادامه خواهد داد. 
غلامعلــی رجایی دربــاره این کــه جریانی در 
کشــور این روزها مطرح می کند حسن روحانی رئیس 
دولت های یازدهم و دوازدهم به دلیل ۸ سال عملکردی 
که در راس دولت داشته است باید محاکمه شود و حتی 
نمایندگان مجلس هم خواستار چنین محاکمه ای هستند، 
گفت: بحث محاکمه روحانی و بعضی از وزرایش باید 
کار تندروهای اصولگرایان باشد. متاسفانه اصولگرایان 
و اصلاح طلبان دچار یک اقلیت تندرو هستند که این ها 
بازی ها را به هم می زنند و می خواهند صحنه بازی را با 

تندروی های خودشان تغییر دهند.
این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور شد: مشاهده 
می کنیم همین ها هنوز پنج ســال بعــد از فوت آقای 
هاشمی دســت از تضعیف و تخریب وی بر نداشتند 
و بعضاً با جعل تاریخ و اخبار نادرســت سعی می کنند 

وجهه ایشان را تخریب کنند.
وی تاکید کرد: هر دولتی ناکارآمدی و ناکامی های 
خودش را دارد و قاعدتاً این مسائل مستمسکی برای 
کسانی که تندرو هستند قرار می گیرد، من فکر می کنم 
این جریان در جمهوری اسلامی متاسفانه با شرایطی 
که داریم، هنــوز وجود دارد و قاعدتاً تریبون هایی را 
هــم در اختیار دارند.رجایی با بیان این که جریان تندرو 
درباره محاکمه روحانی به جایی نمی رسد، اظهار داشت: 
حاکمیت و اکثریت مجلس با این قضیه موافق نیستند و 
علی القاعده اگر مجلس حرفی داشت، باید همان زمان 
که آقای روحانی با این ها کار می کرد اجازه نمی دادند به 

عنوان رئیس دولت خود کارش را ادامه دهد.
وی تاکید کرد: به هر حال یک سال از عمر دولت 
دوازدهم با مجلس یازدهم همراه بوده است بنابراین اگر 
می توانســتند کاری کنند در این یکسال انجام می دادند 
نه اینکه وقتی دولت تمام شــد شروع کنند این حرف ها 

را بزنند. این فعال سیاســی با اشاره به این که معمولاً هر 
دولتی که آمده دولت قبل را زیر ذره بین قرار داده اســت 
و تا مدت ها بعضی از ناکامی هایش را متوجه آن دولت 
کرده است، گفت: این کار هم درست است هم نادرست، 
خوشبختانه تا حالا دولت سیزدهم در این زمینه چیزی 
نگفته است و لذا همین نکته بسیار مثبت است که آقای 
رئیســی نکاتی را بر گردن دولت قبلی خودش ننداخته 
اســت با اینکه به نظر من چیزهایی هست که می تواند 
بگوید؛ بنابراین وقتی اقلیت تندرو این ها را می بیند به یک 
چیزهایی دیگر متوسل می شود و معتقدم این جریان در 
پی این است که جریان روبروی خودشان را به گونه ای 

از صحنه دور کنند تا نتوانند دیگر به صحنه بازگردند.
وی خاطرنشــان کرد: آقای ظریــف چرا باید از 
حضــور در عرصه انتخابات ریاســت  انصراف دهد و 
بگوید من اصلاً نامزد نمی شوم؟ همین روزها، نکات و 
تندروی ها را می دید که در مقابل این موج بلند دامنه ای 

اقلیت تندرو ترجیح داد کنار بکشد.
رجایی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه امروز 
افکار عمومی مطرح می کند جریانی در کشور خواستار 
محاکمه روحانی است اما در مقابل احمدی نژاد سکوت 
کردند و این مســئله را ربط می دهند به گفته های رئیس 
دولت های نهم و دهم که گفته بود اســنادی را از وزارت 
اطلاعات در خصوص مسئولان در اختیار دارد و همین 
مسئله باعث شده است که مسئولان در برابر وی سکوت 
کنند، آیا ایتفاق واقعا افتاده اســت، گفت: نمی دانم، زیرا 
قاعدتاً کســی که باید به این سوال پاسخ دهد خود آقای 
احمدی نژاد اســت اما چه بهتر که دوستان یک بار برای 
همیشه مشخص کنند چه اتفاقی افتاده است آیا واقعاً این 

اتفاقات صورت گرفته یا خیر.
وی ادامه داد: معتقدم از یک زاویه دیگر می شود به 
این مســئله نگاه کرد، به هر حال امثال آقای احمدی نژاد 
و روحانی ۸ ســال دولت در اختیارشان بوده و مسائلی 
را می دانند، فراز و فرودهایی داشــتند که  بیان کردن شان 
حتماً نیاز به سند اطلاعاتی ندارد و ناگفته هایی هست که 

نمی توانند، بگوید.
این فعال سیاسی اصلاح طلب ادامه داد: همین حالا 

آقــای خاتمی هنوز ناگفته هایی دارد که به لحاظ امنیتی 
مصلحت نمی داند که بگوید، یا آقای هاشمی که خودم با 
ایشان کار کردم می گفتند نکاتی را می دانم که به مصلحت 
نیست مطرح کنم، از همین رو تندروها با توجه به اهمیتی 
که این مسائل دارد، ممکن است آنها را مستمسکی قرار 
دهند، به طوری که کســانی که تحفظ و خود نگهداری 

انجام می دهند را به زوایای دیگر بکشانند.
وی با بیان این که باید دید بهانه تندروها برای محاکمه 
روحانی چیست. آیا بحث محاکمه شخص خود مطرح 
اســت یا وزرایش، عنوان کرد: مجلس در بحث کنترل 
بیماری کرونا باید با وزیر بهداشت برخورد می کرد و از 
او سوال می کرد که چرا نتوانست عرصه درمان را خوب 
مدیریت کند و یا وی را  استیضاح و محاکمه می  کرد اما 
مشاهده کردیم تا لحظه آخر از وی حمایت کردند او هم 

در امنیت کامل به کارش ادامه داد.
رجایی گفــت: فکر می کنم تندروهــا به جایی 
نمی رسند، آقای روحانی قابل حذف نیست؛ چراکه این 
آدم سابقه ۴۰ سال در خدمت به نظام را در کارنامخ خود 
دارد، او در مجلس شــورای اسلامی و مجمع تشخیص 
مصلحت نظام بوده اســت، ۸ سال مدیریت کشور را در 
دست گرفته است، برای همین هم معتقدم آقای روحانی 

حیات سیاسی اش را در مجمع ادامه خواهد داد. 

پیش بینی آینده سیاسی حسن روحانی ، رئیس جمهور سابق 
مشاور هاشمی مطرح کرد ؛


